
چهارشنبه 4 مرداد 1402، 8 محرم1445 ،26 جولای2023، شماره 44263

گــروه اقتصادی -  مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: 
با یــک برنامه هدفمند و هم ســو با 
رویکردهــای ارتقایی در ســازمان 
ملی بهره وری، شاخص بهره وری در 
ســازمان بنادر باید تا پایان ســال، به 

بیش از ۵۰ برسد.  
علی اکبــر صفایی در نشســت 
شــورای مدیــران این ســازمان که 
میرسامان پیشــوایی، رئیس سازمان 
ملی بهــره وری کشــور نیز حضور 
داشــت، اظهار داشــت: جابه جایی 

بیش از ۸۰ درصــد تجارت جهانی 
در دنیا به میــزان بیش از ۱۱ میلیارد 
تــن، از طریق حمل ونقــل دریایی، 
نشــان دهنده بهره ور بودن این شیوه 

حمل ونقلی است.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
با اشــاره بــه اســتفاده حداکثری از 
تکنولــوژی و مزیت اقتصاد مقیاس 
در حمل ونقل دریایی، گفت: با توجه 
بــه ارزان و ایمن بــودن حمل ونقل 
دریایی در مقایسه به سایر شیوه های 
جابه جایــی کالا، تــاش می کنیم با 

رشــد بهره وری در بنــادر و به رغم 
موانع و مشــکات عدیده، شاخص 
کم هزینه بودن تجارت و لجســتیک 

دریایی را حفظ و پایدار کنیم.
علی اکبــر صفایی با اشــاره به 
اهتمــام دولــت مردمی و ســازمان 
ملــی بهره وری برای رفع چالش ها و 
موانع در حوزه بهره وری، تاکید کرد: 

برخــی نهاده ها و مصوبه های خارج 
از مجموعه دولت و دستگاه اجرایی، 
بار ســنگینی را بر دوش سازمان ها 
می گذارد و ســبب کاهش بهره وری 
پروژه ها و اقدامات توســعه دهنده و 
راهبردی دستگاه اجرایی می شود که 
باید اقدامات پیشگیرانه در این زمینه 

صورت گیرد.

وی افــزود: چرخــه بهره وری 
وابســته به نیروی انســانی آموزش 
دیــده و توانمند اســت کــه در این 
زمینــه ســازمان بنادر، عــاوه بر 
آموزشی درون سازمانی،  برنامه های 
از ظرفیت های آموزشــی و ارتقایی 
ســازمان ملــی بهره وری نیز ســود 

خواهد جست.

معاون وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به متوسط سن ناوگان دریایی 
کشــور و قدیمی بودن تکنولوژی به 
کار رفتــه در کشــتی های تجاری و 
مصرف ســوخت زیاد ناوگان ملی، 
تاکیــد کرد: برای رشــد شــاخص 
بهره وری در حوزه بازرگانی دریایی، 
عاوه بر سفارش ساخت تجهیزات و 

ناوگان بندری در داخل کشور، باید 
امکان خرید شــناور را هم داشــته 
باشــیم. صفایی خاطرنشــان کرد: با 
وجود ســختی ها و مصائب پیش رو، 
با یــک برنامه هدفمند و هم ســو با 
رویکردهای ارتقایی در سازمان ملی 
بهره وری، شــاخص بهــره وری در 
بیش از ۵۰ برسد.  ســازمان بنادر باید تا پایان ســال، به 

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی تاکید کرد؛

تلاش برای نوسازی ناوگان ملی و تجهیزات بندری و دریایی

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- علیرضا شاهپری 
درباره جزئیات و فرآیند تشکیل لایحه 
وزارت بازرگانی اظهار کرد: بر اساس 
لایحه تشکیل وزارت بازرگانی برخی از 
سازمان ها و شرکت هایی که صراحتا در 
حوزه بازرگانی وظایفی برعهده دارند و 
ماموریت آن ها حول این محور است، به 
وزارت بازرگانی منتقل خواهند شد اما 
درباره دستگاهی مانند شرکت پشتیبانی 

امور دام که بخشی از وظایفش در حوزه 
تولید و بخش دیگر در حوزه کشاورزی 
تعریف می شــود، تصمیمی متفاوت 
گرفته خواهد شد. به این معنا که دولت 
این اجازه را از مجلس خواســته است 
کــه در این ارتباط تعیین تکلیف کند تا 
اگر دولت تشــخیص داد که عمده این 
وظایف که در حوزه بازرگانی است به 
وزارتخانه جدید منتقل شود و وظایف 
دیگــر که در حیطه متولی دیگر )جهاد 
کشــاورزی( است در همان وزارتخانه 

تمشیت شود.
وی افزود: در این راســتا شــش 
ســازمان و شرکت به وزارت بازرگانی 
جدید منتقل می شــوند. مطابق لایحه، 
سازمان توسعه تجارت، نمایشگاه بین 
المللی، سازمان حمایت تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان، موسسه مطالعات 
و پژوهش های بازرگانی، مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی و صندوق ضمانت 
صادرات ایران قطعا به وزارت بازرگانی 
منتقل می شــوند. دربــاره مواردی که 

روی آن هــا ابهامی وجود داشــت نیز 
دولــت و هیات وزیران در قالب لایحه 
تقدیمی از مجلس تقاضا کرد که بتوان 
با تصویب هیات وزیــران، آن ها را در 
وزارت بازرگانی تمشــیت کند. البته 
انتقال بعضی از سازمان و دستگاه های 
دیگر هم در مجلس مطرح و قرار شــد 
مطالعات بیشتری روی آن ها انجام شود 
و در فرضت مقتضی شــاید برخی از 
سازمان ها و شــرکت های دیگر هم به 

وزارت بازرگانی اضافه شود.
وی در ادامــه عنوان کرد: در طول 
سالیان گذشته ۱۲ بار وزارت بازرگانی 
ادغام و تفکیک شده است. در کشورهای 
مختلف نیز مسئله وزارت بازرگانی و 
سایر وزارتخانه ها و ساختار و سازمان ها 
با توجه به مقتضیات و رویدادهایی که 
اتفاق می افتاد، دولت ها تصمیم بر تغییر 
آن ها می گرفتند. به عنوان مثال در ایران، 
ســتادی برای بحران و حوادثی طبیعی 
داشتیم که به تدریج به بالندگی و بلوغی 
رسید و به ستاد مدیریت بحران تبدیل 
شد. در جهان نیز اگر بخواهیم مثال بزنیم 
وزارت تجارت بین الملل انگلیس در 
ســال ۲۰۱۶ از ادغــام دو وزارتخانه با 

یکدیگر شکل گرفته است.
شــاهپری ادامــه داد: در ارتباط 
بــا وزارت بازرگانی، کار کارشناســی 
مفصلــی در دولــت انجــام شــد و 
وزارتخانه هــای صنعــت، معــدن و 
تجــارت، جهــاد کشــاورزی و زیر 
مجموعه هایشــان در تولید ماحصل 
این کار کارشناســی که طی یکســال 
گذشــته ســازمان اداری و استخدامی 

درگیر آن بود، مشــارکت کردند. یکی 
از دلایل عمده بــرای اثبات ضرورت 
تشــکیل وزارت بازرگانی این اســت 
کــه در حال حاضر در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ۱۳ سازمان و شرکت و 
موسسه ذیل این وزارتخانه وجود دارد 
و وزیر در واقع مدیریت این مجموعه ها 
و شــش شورا و هیات زیر نظر مستقیم 
اوست. از سوی دیگر تعدادی معاونت 
و دفاتر در وزارتخانه هســتند؛ بنابراین 
دولت به این نتیجه رســید با توجه به 
تنظیم بــازار و وظایف حوزه بازرگانی 
که به نوعی مغفول شــده است.رئیس 
امور ســاختارهای ســازمانی سازمان 
اداری و استخدامی کشور خاطر نشان 
کرد: البته در ســنوات گذشته دولت ها 
تصمیم گرفتند در ارتباط با تنظیم بازار و 
در قالب قانون تمرکز وظایف بازرگانی 
بخش کشاورزی بخشی از این وظایف 
بیــن وزارتخانه های صمــت و جهاد 
کشاورزی جابجا شــود. نهایتا دولت 
مصمم شد که این مسئله یعنی نظارت 
بازار در یــک وزارتخانه به نام وزارت 
بازرگانی متمرکز شــود. درباره فرآیند 
انجام این کار نیز باید گفت که در ارتباط 
با فرآیندها دولت بعد از کار کارشناسی، 
موضــوع را در هیــات وزیران مطرح 
و در قالــب لایحه به مجلس شــورای 
اســامی تقدیم کــرد. در مجلس نیز 
جلسات کمیسیون ها به ویژه کمیسیون 
اجتماعی به صورت مکرر برگزار شد 
تــا در نهایت کلیــات آن به تصویب 
نمایندگان مجلس رسید و در کمیسیون 
اجتماعــی بحث هایی درباره جزییات 

این لایحه در حال انجام اســت.وی با 
بیان اینکه انتظاراتــی که از وزارتخانه 
جدید مــی رود مانند وزارت بازرگانی 
سابق نیست و دولت دنبال این است که 
وزارت بازرگانی نوینی با رویکردهای 
جدیدی شــکل بگیرد، گفت: وزارت 
بازرگانــی وظایفش در حــوزه تامین 
و ذخیره ســازی در حــوزه ترانزیت و 
حمــل و نقل در حــوزه تنظیم بازار و 
غیره تعریف شده و این انتظاری است 
که از دولت از این وزارتخانه دارد. البته 
مباحثی مانند حکمرانی داده و داشــتن 
نظارت جامع از تولید تا توزیع انتظارات 
جدیــد و به جایی اســت که دولت از 
وزارت بازرگانی جدید دارد. شاهپری 
افزود: در کشورهای پیشرفته اینکه چه 
کشاورزی، در کدام زمین، چه محصولی 
و به چه میزان تولید می کند و در کجا آن 
ذخیره می کند به همراه همه اطاعات 
و جزییات به صورت داده های متمرکز 
وجــود دارد؛ بنابراین تصمیم گیران و 
متولیان امر بازرگانی در این کشــورها 

می توانند تصمیم سازی درستی انجام 
دهنــد که باید یک محصــول را صادر 
یا وارد کنند. رئیس امور ســاختارهای 
سازمانی ســازمان اداری و استخدامی 
کشور با اشاره به اینکه مخالفان تشکیل 
وزارت بازرگانــی معتقدند که این کار 
به تولید ضربه می زنــد، تصریح کرد: 
عما در چرخه تولیــد و تجارت اگر 
نتوانیم مســئله صــادرات را مدیریت 
کرده و انجــام دهیم، قطعا تولید کننده 
هم متضرر می شود یا اگر مواد اولیه ای 
را نتوانیم برای صنعتی به درســتی و در 
زمان مشخص و با کمترین هزینه وارد 
و تامین کنیم، قطعا تولید کننده متضرر 
می شود؛ بنابراین اگر وزارت بازرگانی 
نوین همانطور که به صراحت در لایحه 
نیز آمده است بتواند در زمینه حکمرانی 
داده و فناوری های نوین عمل کند و آن 
را در زنجیــره تولید تا توزیع و تجارت 
جاری و ســاری کند، قطعا تولیدکننده 
هم منتفع خواهد شــد. البته در گذشته 
و در وزارت صنعــت، معدن و تجارت 

اتفاقاتی خوبی در این سامانه ها رخ داده 
است. وی با بیان اینکه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با گســتردگی که دارد 
امکان مدیریت همــه وظایف و امور 
محوله را ندارد، اظهار کرد: دغدغه رئیس 
جمهوری هم این بود که تنظیم بازار و 
بازرگانی به صورت مستقیم پاسخگوی 
مشــخصی داشــته باشــد و وزارت 
بازرگانی به صورت تخصصی این امور 
را تمشیت کند. شــاهپری در پاسخ به 
سوالی درباره اینکه آیا وزارت بازرگانی 
نوین از نظر ساختاری و شرح وظایف 
با وزارت بازرگانی ســابق تفاوتی دارد 
یا خیر و این تفاوت دقیقا در چیست؟ 
گفت: در لایحه مســئله اساسنامه این 
وزارتخانه مطرح خواهد شــد، چرا که 
اساسنامه وزارت بازرگانی برای سابق 
است و در حال حاضر بر اساس رویکرد 
نوین باید تنظیم و تدوین شود تا بتوان 
مسائلی مانند مدیریت زنجیره تامین تا 
تولید، تنظیم بازار و حکمرانی داده را نیز 

در آن گنجاند.

کدام سازمان ها منتقل می شوند؟

جزئیات لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی

رئیس امور ساختارهای سازمانی سازمان اداری و استخدامی کشور اعلام کرد که بر اساس لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی، شش سازمان و شرکت به این وزارتخانه جدید واگذار می شوند. بعضی دیگر از دستگاه های مرتبط 

نیز ممکن است پس از بررسی بیشتر به وزارت بازرگانی اضافه شوند.

گروه اقتصادی - طبق آخرین 
اظهــارات وزیــر ارتباطات، دولت 
بخش قابل توجهی از هزینه مربوط 
بــه فیبر نــوری را پرداخت کرده و 
دولت در همه کشور از جمله کان 
شــهرها هر خانه ای کــه اپراتور به 
شــبکه متصل کند، سالی دو میلیون 
تومان به آن یارانه پرداخت می کند.

رشــته های شــفاف شیشه ای 
و پاســتیکی یا فیبرنــوری اکنون 
بخش مهمــی از تجهیزات ارتباطی 
زیرســاختی در جهان را تشــکیل 
داده اســت؛ فناوری اصلی که طی 
سال های گذشته در بخش ارتباطات 
ثابــت ایــران کمتر بــه کار گرفته 
شــده بود، اما در دولت ســیزدهم 
مورد توجه ویــژه دولت و وزارت 

ارتباطــات و فناوری اطاعات قرار 
گرفته است.

شــبکه زیرســاخت کشور با 
ســرمایه گذاری دولت، بیش از ۷۰ 
هــزار کیلومتر فیبــر را برای اتصال 
شهرهای مختلف کشور به یکدیگر 
فراهــم کرده، اما در داخل شــهرها 
هنوز شبکه دسترسی یا آخرین لایه 
اتصال به ساختمان های مسکونی و 
تجاری کشــور با تجهیزات قدیمی 
هم وجود دارد که به شــبکه مســی 
مشــهور است؛ این شــبکه به رغم 
گستردگی زیاد، توانایی کمی برای 
ســازگاری با فناوری های جدید و 

استفاده از خدمات پهن باند دارد.
ایــن در حالــی اســت که بر 
اســاس مصوبه شورای عالی فضای 
مجــازی تــا ســال ۱۴۰۴ باید ۸۰ 
درصــد خانوارهــا و ۱۰۰ درصد 
کســب وکارها با متوســط سرعت 
۲۵ مگابیت  برثانیه به پهن باند ثابت 
دسترسی داشــته باشند و دسترسی 
۲۰ میلیــون خانــوار و پنج میلیون 
کسب وکار تا سال ۱۴۰۴ به اینترنت 
پهن باند ثابت باید بر بستر فیبر نوری 
شکل گیرد و تا پایان سال قرار است 
۸ الی ۱۰ میلیون نفر تحت پوشــش 

این فناوری قرار بگیرند.

حال براساس آخرین اظهارات 
وزیــر ارتباطــات دربــاره آخرین 
وضعیــت پروژه فیبرنــوری منازل 
مســکونی و کسب و کارها تا به الان 
سه میلیون و نیم خانوار در ۱۰۰ شهر 
تحت تحت پوشــش قرار گرفته اند 
و ایــن امکان وجــود دارد که مردم 
درخواســت دهند و کمتر از یک ماه 

سرویس به آنها ارائه شود. 
طبــق گفتــه وی ۸۰ درصــد 
شــهرهای کشور تعیین و تکلیف و 
اپراتور آن هم مشخص شده است به 
عبارتی ۸ اپراتور عاوه بر مخابرات 

در این زمینه فعالیت می کنند.

امــا همزمان با پیشــرفت این 
پروژه ممکن است برخی شهروندان 
ســوال و ابهاماتی در زمینه هزینه و 
نحوه دریافت آن داشــته باشند. در 
این زمینه چندی پیش عیســی زارع 
پور درباره هزینه دسترسی کاربران به 
سرویس فیبرنوری مانند مودم و غیره 
گفته اســت اگر در بعضی از شهرها 
مانند تهران بخواهید سرویســی از 
شرکت هایی مانند مخابرات دریافت 
کنید باید هزینه ســنگینی پرداخت 
کنید.در حــال حاضر دولت بخش 
قابل توجهی از این هزینه را پرداخت 
کرده و در همه کشور از جمله  کان 

شهرها هر خانه ای اپراتور متصل کند 
ســالی دو میلیون تومان دولت به آن 
یارانــه پرداخت می کند که ارزیابی 
استان تقریبا هزینه هایی غیر از مودم 
را پوشــش می دهد. در واقع بخشی 
از یارانــه ای که دولت درنظر گرفته 
برای این پوشــش است،  ۵۰۰ هزار 
تومان در مراکز اســتان غیر از هشت 
کان شــهر و در شهرستان ها یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان است و اگر 
مردم درخواست کردند و وصل شد، 
دو میلیون تومان هم هزینه کانکشن 
ارائه می شود؛ با این کار عما هزینه 
فیبرکشی و مودم توسط دولت ارائه 

می شود.
او تأکید کــرد  کاری که انجام 
داده اند این است که پروژه را شدنی 
کنند و برای مردم و اپراتور به صرفه 
باشــد. مســئله ای که محمدرضا 
بیدخام  - مدیر کل ارتباطات و امور 
بین الملل شــرکت مخابرات ایران 
ســال گذشته به آن پرداخت و گفت 
هزینه اولیه که شــامل فیبر کشی می 
شود، حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان 
برای مشــترک است. همچنین تهیه  
مودم هم مطرح هســت که با توجه 
بــه نوع برند و منطقــه مربوطه بین 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تا دو 

میلیون ۲۰۰ هزار تومان متغیر است 
بنابرایــن هزینه ماهانه هم به بســته 
ای که مشترکان خریداری می کنند 
بســتگی دارد، این هزینه با توجه به 

نوع بسته تغییر پیدا می کند.
در پایــان شــایان ذکر اســت 
اینترنتی که مشترکان با این فناوری 
دریافت می کنند، سرعتی نزدیک به 
۹۰۰ مگابیت بر ثانیه دارد و این یعنی 
تا ۸۰ برابر سرعتی بالاتر از اینترنت 
فعلی که مــردم در اختیــار دارند. 
بنابراین این پروژه سرویس پایدارتر 
و با کیفیت تــری را در اختیار مردم 
قــرار می دهد و حتی جالب اســت 
بدانیــد که مصرف انــرژی فناوری 
مبتنی بر فیبر نوری بســیار کمتر از 

فناوری های همراه است.

مشترکان چه هزینه ای برای فیبر نوری پرداخت می کنند؟

در طول سالیان گذشته ۱۲ بار وزارت بازرگانی ادغام و تفکیک شده است. در کشورهای 
مختلف نیز مسئله وزارت بازرگانی و سایر وزارتخانه ها و ساختار و سازمان ها با توجه 
به مقتضیات و رویدادهایی که اتفاق می افتاد، دولت ها تصمیم بر تغییر آن ها می گرفتند.

گــروه اقتصــادی - در حالی 
صحبت از ســاخت خانه های کوچک 
برای قشــر متوســط و نیازمند توسط 
دولت مطرح می شــود که این رویکرد 
از اســاس با گفتمان دولت در تناقض 
است. فارغ از این تعارض، کارشناسان 
معتقدند کشور ما در تأمین زمین مورد 
نیاز برای ساخت خانه با متراژ استاندارد 
با محدودیتی مواجه نیست تا بخواهد 
متراژ خانه ها را کــم کند، عاوه بر آن 
کوچک سازی خانه با سیاست های کلی 
نظام و نص قانون نیز در تعارض است.

هر چند آخوندی وزیر اسبق راه و 
شهرسازی دیگر در حوزه تصمیم گیری 
مســکن نقشی ندارد، اما همچنان تأثیر 
تفکر و اقدامات او گریبان گیر مســکن 
مردم اســت. هنوز ادبیات گفتمانی او 
در بدنه وزارت راه و شهرسازی شنیده 
می شــود. »پاک« نــام مهم ترین برنامه 
آخوندی، وزیر اســبق راه و شهرسازی 
برای بهبود وضعیت مسکن کشور بود، 
برنامه ای که یادآور و تداعی کننده نام این 

شخص در ذهن عموم مردم است.
قرار بود پاک که مخفف پس انداز، 
انبوه ســازی و کوچک ســازی است، 
مشــکل مســکن قشر متوســط را، با 
کوچک سازی متراژ واحدها حل کند. 
پاک در دوره دولت دوازدهم و دهه ۹۰ 
اجرا نشد، البته خوشبختانه اجرا نشد، 
چــرا که با تحقق پروژه انبوه و کوچک 
ســازی پاک، خانه های کانشهر که در 
حالت فعلی از متراژ و تراکم استاندارد 
فاصله معناداری دارند، تبدیل به قوطی 
کبریت می شــدند. قوطی کبریتی که 
اکنون، نام آنها را بار دیگر از زبان برخی 
تصمیم گیرندگان و مدیران میانی وزارت 
راه و شهرسازی می شنویم. پاک، قوطی 

کبریت، خانه های ده متری، بیست و پنج 
متری و هر نام دیگری که داشــته باشد، 
نه تنها از اســاس با دال مرکزی گفتمان 
دولت سیزدهم که عدالت محوری بوده 
متعارض است، بلکه با اصل ۳۱ قانون 

اساسی نیز در تناقض است.
شروع پاک شدن رؤیای خانه 

بزرگ از دهه ۷۰
پاک، یکبار در دهه ۷۰ متراژهای 
خانــه ایرانیان را کوچک کــرده بود. 
ایــن طرح در ســال ۷۲ در خصوص، 
سیاســت تأمیــن مســکن از طریق 
»پس اندازهای مردمی«، »انبوه ســازی« 
و »کوچک ســازی« آماده اجرا شــد. 
مبنای پاک را ساخت »انبوه« واحدهای 
مســکونی با متراژ »کوچک « از طریق 
تامین مالی توســط »پس انــداز« های 
مردمی در بانک ها تشــکیل می داد. هر 
چند امروز آمار رسمی و مرجع درباره 
اینکه در ۴ سال دولت دوم سازندگی چه 
تعداد واحد مسکونی در سطح کشور در 
قالب طرح »پاک« ســاخت شده است، 
وجود ندارد یا قابل دسترس نیست، اما 
در سال های ۷۲ تا ۷۶، تحت تأثیر تفکر 
کوچک سازی میانگین متراژ ساخت و 
سازهای مسکونی از ۱۵۰ مترمربع در هر 
واحد به ۱۲۵ مترمربع کاهش پیدا کرد.

یکــی دیگــر از سیاســت های 
آخوندی که در وزارت راه و شهرسازی 
ریشــه دوانده مســاله عدم توســعه 
کان شــهرها، از جمله تهران اســت. 
آخوندی معتقد بود »تهران بیش از این 
گنجایــش پذیرش جمعیت را ندارد و 
اگر در ســال های اخیر توسعه فیزیکی 
پیدا نمی کرد، شــهرهای جدید اطراف 
قابلیت داشتند جمعیت متقاضی مسکن 

را جذب خود کنند.«

بنابراین می توان نگاه کلی دولت 
قبل و وزیر راه و شهرســازی اش را در 
خصوص تأمین مسکن اینگونه خاصه 
کرد: برنامه دولت برای قشر متوسط و 
ضعیف جامعه، کوچک ســازی و انبوه 
ســازی در غیر از کانشهرها بوده و در 
کانشــهرها عدم بارگذاری جمعیتی 
جدیــد و برای پاســخ گویی نیازهای 
موجود، ایجاد شهرهای اقماری است. 
این رویکرد را در چارچوب تفکراتی و 
گفتمانی دولت قبل می توان توجیه کرد 
اما در دولت مردمی سیزدهم که داعیه دار 
عدالت محوری اســت، این نوع اساساً 

جایی ندارد.
نگاه های متناقض در وزارت 

راه وشهرسازی
هفته پیش، نشســتی بین رئیس 
بخش مسکن وزارت راه و شهرسازی 
و صالح شــکوهی عضو هیأت علمی 
دانشــگاه علــم و صنعــت، در برنامه 
تلویزیون اینترنتی اصل ۳۱ برگزار شد. 
این مقام مســئول با توجه به مقررات، 
یک خانه ۲۵ متری را برای حداقل های 
زندگــی کافی می داند. همچنین از نظر 
وی، پاسخ دولت به مسئله مسکن طیف 
متنوعی را در بر می گیرد، که قســمتی 
از این پاســخ خصوصاً برای سه دهک 
پاییــن جامعه را خانه هــای ۲۵ متری 
تشکیل می دهد.راهب در حالی نسخه 
خانه ۲۵ متــری برای زندگی حداقلی 
کافی دانسته و یکی از پاسخ های دولت 
به تأمین مســکن می داند که ابوالفضل 
نوروزی سرپرست دفتر اقتصاد مسکن 
میانگین مســاحت واحدهای نهضت 
ملی مســکن به عنــوان پکیج دولت 
برای پاســخ گویی به نیاز مسکن مردم 
را ۸۰ مترمربع اعام کرده اســت.پیش 

از ایــن برخی دیگر از معاونین وزارت 
راه و شهرســازی اظهارات مشــابهی 
داشــتند مبنی بر اینکه بایــد به دنبال 
بلندمرتبه ســازی بــود در صورتی که 
در برخی از شــهرها هم زمین به اندازه 
کافی وجــود دارد و هم اینکه می توان 
با تخصیص زمین به متقاضیان ساخت 
مسکن امکان ساخت مسکن ویایی را 
برایشان فراهم کرد. مسئله ای که اینجا 
وجود دارد مربوط به کانشهرها است 
کــه کمتر می توان تغییــرات جدی در 
آن ایجــاد کرد مگر اینکه در بافت های 
فرسوده مسکن به صورت تجمیعی و با 
توجه به نیازهای کنونی جامعه شهری 

احداث شود.
کوچک ســازی  الگوهــای 

مسکن غیر قانونی است
رویکرد مذکور دارای چند پیش 
فرض است مهم ترین آن کمبود زمین 
اســت از لحاظ منطــق و اصول عقلی 
زمانی رویکرد کوچک ســازی مطرح 
می شود که کشور زمین مورد نیاز برای 
تأمین مسکن را نداشته و یا با محدودیت 
مواجه باشد. شکوهی در این باره گفت: 
ما اصاً زمین کم نداریم؛ طبق مطالعات 
گسترده آمایش ســرزمین، ۱۵ درصد 
مســاحت کشــور اولویت و قابلیت 
ســکونت دارد و اگر به هر ایرانی ۴۰۰ 
مترمربع زمین می دادیم مسکن ۱ میلیارد 
نفر تأمین می شد. پول را هم که هم مردم 
و هم بانک ها دارند. بنابراین چارچوب 
فکری دولت در زمینه مسکن سازی نیاز 
به بازنگری دارد.وی همچنین با تاکید 
بر مغایر با قانون اساسی بودن الگوهای 
کوچک سازی مســکن، ادامه داد: یک 
زمانی افرادی مثل آقای عباس آخوندی 
از مفاهیمــی مثــل خانه پــاک حرف 

می زدند؛ یعنی پس انداز، انبوه سازی و 
کوچک سازی. این ادبیات ها تبدیل به 
کتاب شــد و دولت ها تصور کردند که 
باید مســکنِ حداقلی بسازند در حالی 
که قانون اساسی می گوید مسکن باید 
متناسب با نیاز خانوار باشد. نکته دیگر 
که باید به آن اشاره کرد، کوچک سازی 
خانه، با سیاســت های کلــی نظام از 
جمله، فرزند آوری و عدالت محوری 

در تناقض است.
تفسیر تبعیض به تنوع

شــکوهی، در واکنش به صحبت 
رئیس بخش مســکن مرکز تحقیقات 
راه و شهرســازی مبنی بر اینکه »دولت 
می تواند با ساختن خانه های ۲۵ متری 
تنــوع را حفظ کند و به مــردم اجازه 
دهد به تدریج خانه هایشــان را بزرگ 
کنند« گفت: اگر منظورمان از تنوع این 
اســت که پولدارها خانه های خوب و 
بزرگ داشــته باشند و برای فقرا هم به 
هر صورت یک ســرپناهی بسازیم که 
پولدارها حتی به عنوان اصطبل هم به آن 
راضی نمی شوند، این دیگر تنوع نیست؛ 
تبعیض اســت.از نظر شکوهی چنین 
اظهــار نظراتی ریشــه در نگاه طبقاتی 
داشــته لذا در واکنش به این نگاه گفت: 
من با این نگاه طبقاتی موافق نیستم. مگر 
دهک پایین انسان نیست که بگوییم در 
قوطــی کبریت ۲۵ متری زندگی کند؟ 
خود مســئولان حاضرند در این قوطی 

کبریت ها زندگی کنند؟
الحاق زمیــن تنها راه برون 

رفت کشور از ابر چالش مسکن
همانطورکه اشاره شد، صداهای 
متناقضی از بدنه وزارت راه و شهرسازی، 
به گوش مردم می رسد. ناگفته پیداست 
همین عدم هماهنگی باعث شده که بعد 

از گذشتن نیمی از عمر دولت سیزدهم 
هنوز اتفاق مؤثری در حوزه مســکن 
رخ ندهد.دولــت اگر بــه دنبال برون 
رفت مســکن از این شرایط است باید 
به راه حــل اصلی آنکه اعطای زمین به 
مردم بوده، توجه کند. قانون دولت را به 
تأمین مسکن مورد نیاز موظف کرده، نه 
هر مسکنی، با هر متراژی وقتی کشور از 
لحاظ تأمین زمین برای الحاق به شــهر 
مشــکلی ندارد، این پافشــاری برخی 
مســئولان بر عدم واگــذاری زمین و 
اجازه ساخت به صورت طبیعی توسط 
مردم جای ســوال است. نهایتاً می توان 
هم صدا با کارشناسان تاکید کرد تنها راه 
برون رفت الحاق زمین و توسعه افقی 

شهرهاست.
در اینجــا باید به مــوارد زیر نیز 
دقت داشت که اولاً درصورت موفقیت 
طرح نهضت ملی مســکن با شــرایط 
موجود یعنی انبوه ســازی چند درصد 
از مشکات حوزه مسکن حل خواهد 
شد؟ آن دســته از مسکن مهرهایی که 
ساخته و به اتمام رسید چقدر توانست 
مشکات حوزه مسکن را حل و فصل 
کند؟ واقع امر آن اســت که ســاخت 
خانه های انبوه در این شــیوه فعلی، در 
موفق تریــن حالت آن فقط می تواند به 
عنوان یک مســکن موقت عمل کند و 
بعد از مدتی خود تبدیل به یک معضل 
اجتماعــی فرهنگی می شــود. فرهاد 
بیضایی کارشناس حوزه مسکن با تاکید 
بر اشــتباه بودن این استراتژی دولت ها 
که مبتنی است بر اعطای زمین رایگان، 
درباره طرح های حمایتی حوزه مسکن 
گفت: »با توجه به سیاست های فعلی که 
به دنبال اعطای زمین های ارزان قیمت 
به صورت ۹۹ ساله به مردم است، طرح 

نهضت ملی مسکن نیز منجر به تأمین 
مسکن متناسب با نیاز نخواهد شد.

از آنجــا کــه همــه دولت هــا، 
ابتدایی ترین استراتژی شــان در حوزه 
مســکن، ساخت مسکن در استطاعت 
است نه متناسب با نیاز، لذا این مشکل 
همچنان پایدار خواهد بود. این ایده که 
دولت به دنبال در اختیار قرار دادن زمین 
رایگان برای مردم باشد، باعث استفاده 
از زمین های نامرغوب است که منجر به 

سکونت پایدار نخواهد شد.
پافشاری اشتباه سیاستگذاران بر 
عرضه ۹۹ ساله زمین باعث می شود منابع 
دولت و مردم هدر برود و سود اصلی را 
هم دلالان خواهنــد برد، همانطور که 
الان مسکن مهر به دست دلالان است. 
راه اصلی بازشدن حریم شهری است، 
افزایش حریم شهر و محدوده خدماتی 
شهر و فروختن زمین به مردم مبتنی بر 
ارزشی که دارد، باعث می شود هم زمین 
مرغوب به مردم داده شود و هم ساخت 
و ساز به صورت باکیفیتی صورت گیرد 
که نتیجه آن تأمین مسکن دائمی مورد 

نیاز است.«
تراکم سازی خود عامل ایجاد 

بحران های فرهنگی
اگر از مســاله جانمایی نامرغوب 
زمیــن که نتیجه ی محتمل سیاســت 

اعطای زمین رایگان اســت، هم عبور 
کنیم، تراکم ســازی خود بستری است 
بــرای ایجاد مشــکات و معضات 
جدید. عباس جهانبخش، عضو هیئت 
علمی دانشــگاه هنــر اصفهان معتقد 
است »تجربه ثابت کرده که زندگی در 
ساختمان های متراکم و سبک زندگی ای 
که سکونت در ساختمان های بلندمرتبه 
به ســاکنان خود تحمیل می کند، باعث 
بروز معضات جمعی و فردی زیادی 
خواهد شد. تحقیقاتی که در این حوزه 
انجام شده است نشان می دهد مسکن 
بلندمرتبه برای اقشار مختلف جامعه، 
بخصــوص کم درآمدها کــه اتفاقاً در 
طرح های کان مســکن سازی عمده 
جامعــه مخاطب طرح ها را تشــکیل 
می دهند، سبب ســاز مشکات عدیده 
فرهنگی و اجتماعــی برای خانواده ها 
و جامعه می شــود. این گزارش حاکی 
اســت هرچند وزیر راه و شهرسازی 
در جلســه رأی اعتماد خود بر ساخت 
واحدهای ویایی تاکید داشــته است 
اما به نظر می رســد آنچه که در عمل در 
حال وقوع است خاف منویات وزیر 
راه و شهرسازی است به همین دلیل به 
نظر می رسد شرایط ساخت و سازهای 
مسکن در طرح نهضت ملی باید تغییر 

یابد.

خانه های نقلی در سرزمینی پهناور؛ وقتی شهرسازان عرصه را تنگ می کنند

اسحـق ارزانـی


